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• Kábelgyártás a hobbija 

„Hazajöttem Szegedre" 

Zoltánfl Zoltán. Akit visszahívtak. (Fotó: Schmidt Andrea) 

Zoltánfi Zoltánt, a Szegedi Kábelgyár Idén február 
1 -jén kinevezett igazgatóját már akkor „tesztelhette" 
a Siemens, a mostani tu la jdonos , amikor még szóba 
sem került a Magyar Kábel Művek privatizációja. Zol-
tánfi ugyanis négy évig a Siemens egyik cége, a Du-
nakábel Kft. magyar-osztrák vegyesvállalat egyik ügy-
veze tő igazga tó jakén t t e v é k e n y k e d e t t B u d a p e s t e n . 
Abból a székből érkezet t újra haza, Szegedre. 

Hét és fél 
Csongrád megyében 

a m ű k ö d ő k iskereske-
de lmi é s v e n d é g l á t ó -
i p a r i ü z l e t e k s z á m a 
7400-ra tehető , az ön-
k o r m á n y z a t i ny i lván-
t a r t á s o k sze r in t . Szá-
muk egy év alatt 1300 
e g y s é g g e l , t ö b b m i n t 
20 százalékkal bővült . 
A kereskede lem priva-
t i z á c i ó j á n a k l e á l l á s á t 
Jelenti, hogy már m á -
s o d i k éve a z ü z l e t e k 
6 6 - 6 7 s z á z a l é k a m ű -
ködik egyéni vállalko-
z á s k e r e t é b e n , míg a 
korább i i d ő s z a k o k b a n 
az arány ál landóan nö-
vekedet t . 

Az üzlethálózat nagy része -
a népességgel azonos hányada 
- a városokban koncentrálódik. 
Szeged kereskedelmi centrum 
szerepére csupán a népesség 
arányánál 4-5 százalékkal na-
gyobb bolti koncent rác iós 
arány utal. Általában jellemző 
a megyére, hogy egyéni üze-
meltetésű kereskedelmi bolthá-
lózat a kisebb városokban és 
községekben működik jelentő-
sebb részarányban. 

A hálózat nagyságát alakító 
új üzletnyitások, illetve meg-

ezer üzlet 
szűnések gyakorisága a ko-
rábbi évekhez hasonló. A gaz-
dasági helyzettel összefüggés-
ben az induló vállalkozások 
nagy része a kereskedelmi te-
vékenység megkezdését tartja 
optimális megoldásnak. Ezek a 
vállalkozások részben kény-
szerhelyzetből indulnak, és ke-
vés a döntés mögött az éssze-
rűség és a célszerűség. Ezt lát-
szik igazolni, hogy az új üzle-
tek nyitása mellett még mindig 
jelentős a sikertelen vállalko-
zás, mely az üzlet - a vállal-
kozói engedély - megszünteté-
sével zárul. 

1993-ban közel 2500 új üz-
let nyitásához adtak az önkor-
mányzatok engedélyt, melyek-
nek csaknem háromnegyede 
egyéni vállalkozás volt. Az 
I 150 megszüntetésből ennél 
nagyobb arányban - közel 80 
százalékkal - részesedtek a 
magánvállalkozók. A legtöbb 
új üzletet az élelmiszer és élel-
miszer jellegű vegyes, vala-
mint a textil és ruházati kisüz-
let üzletkörökben nyitották, de 
a megszűnések is itt voltak a 
legnagyobb számúak. A tőke-
igényes üzleti vállalkozások 
jellemzően lényegesen kisebb 
arányban szűnnek meg, mint a 
kis forgótőkével nyitottak. 

Donkáné Verebes Éva 
KSH 

- Szegedre valóban „haza-
jöttem" - kezdi a beszélgetést 
az igazgató. - Itt is születtem. 
Édesapám székely családja Er-
délyből került a Tisza-parti vá-
rosba a század elején, édes-
anyám pedig anyai ágon szege-
di hajóépítő ősökkel rendel-
kezik. Hárman 'voltunk testvé-
rek, festő öcsém meghalt, fia-
talabb öcsém tanár. Gépipari 
technikumban érettségiztem, 
majd a műszaki egyetemre jár-
tam Budapestre 1959-64 kö-
zött. Örülök annak, hogy mér-
nök lettem, bár érdekelt az 
iparművészet, az ipari forma-
tervezés is. Olyannyira, hogy 
még a műszaki egyetemi diplo-
mamunkám is a szerszámgé-
pek ipari formatervezésével 
foglalkozott. (Talán nemcsak 
festő öcsém, én is örököltem 
valamit címfestő édesapámtól.) 

0 Majd első munkahelye a 
Huszár utcai gyár lett... 
- Előbb gépkezelő, majd 

üzemi technológus voltam. Az 
üzemi tapaszta la tokat nem 
éreztem hiábavalónak, hiszen 
az egyetemen nem lehet a ká-
belgyártásból gyakorlatot sze-
rezni. Később aztán eljutottam 
addig a pontig, hogy kicsit „te-
le lettem a kábelgyártással", 
mint miden fiatal. Tíz évig má-
sutt, az olajiparban, mint beru-
házó mérnök, az NDK-ban pe-
dig egy műszálgyárban -1973-
77-ig - mint mérnök-tanár dol-
goztam. Ezt követően „vissza-
hívott a kábelgyártás". 

0 Nagy szeretettel beszél a 
kábelgyártásról. Mi ennek 
az oka? 
- A kábelgyártás nemcsak a 

szakmám, a hobbim is lett. Egy 
új technológia megvalósítása, 
egy új kábeltípus gyártásba vé-
tele számomra még ma is örö-
met okoz. Nekem ez a különös 
szakma annyit adott, amennyit 
kevesen kapnak meg az élettől. 
Műszaki osztályvezető, majd 
műszaki igazgató koromban 
indult meg Szegeden a telefon-
kábel gyártás igazi fejlesztése. 
A vazelintöltésű telefonkábel 
előállítása ma is az egyik fő 
profil. A Dunakábelben aztán 

megértem álmaim megvalósu-
lását, a világ talán.legkorsze-
rűbb réz telefonkábel gyára 
formájában. 

0 Amikor a Dunakábelhez 
került, a szegedi műszaki 
igazgatóságot hagyta itt. 
- Az egy nagy kihívást je-

lentett számomra. Mivel egy új 
gyár létrehozásához nem volt 
elegendő tőke, szóba került va-
gyesvállalat alapítása az oszt-
rákokkal , az OEKW-val , 
amelynek a többségi tulajdono-
sa különben a Siemens. A né-
met ügyvezetővel ketten kezd-
tük meg a munkát 1989-ben -

a családom különben maradt 
Szegeden - , s csak érdekes-
ségképpen mondom, hogy egy 
volt párttitkári irodában. A Du-
nakábel Kft., az itthoni legkor-
szerűbb réz telefonkábelgyártó 
üzem avatására 1992-ben ke-
rült sor. Amikor „az a gyerek 
is felnőtt", kaptam megbízást a 
már az OEKW által privatizált 
Magyar Kábel Művek Szegedi 
Kábelgyárának igazgatói mun-
kakörére, 1994. február l-jétől. 

0 Ahogy a Délmagyar-
ország és a Csongrád Me-
gyei Hírlap annak idején 
meg is írta, az OEKW 1993. 

december 17-én 57,3 száza-
lékban lett tulajdonos. Ön 
két és fél hónappal később 
egy jól működő gyárat vett 
át, de új előírásokkal. 
- Az ú j tu la jdonos egyik 

mércéje, hogy ahány dolgozó, 
annyiszor 8 millió forintos ter-
melési érték. A szegedi közel 
500 embernek tehát 4 milliár-
dot kellene produkálnia éves 
szinten. De ezt az eredményt 
csak 4-5 év múlva kell hozni, 
jelenleg 5 millió forint környé-
kén járunk, fejenként. 

0 Hogy sikerült az első 
félév? 
- A tavalyi rossz második 

félévből kiindulva óvatosan 
terveztünk, éves szinten 2 mil-
liárd forintos termelésre szá-
mítottunk. Április elején azon-
ban meglódult a telefonkábel 
gyártás, a Matáv privatizációs 
bevételeinek köszönhetően. 
Azóta folyamatos a termelés, 
szombat-vasárnap is dolgo-
zunk. Év végére a teljes for-
galom elérheti a 2,3-2,4 mil-
liárd forintot, az első félévet 
pedig 1,1 milliárddal zártuk. 

0 Befejezésül még egy kér-
dés: örül-e a család, hogy 
újra együtt vannak? 
- Hadd mondjam el, a csalá-

dom nem azért maradt itthon, 
mert nem volt „bátorsága" ve-
lem jönni. A feleségem az Első 
Magyar Kenderfonó Rt. keres-
kedelmi igazgatója, szereti a 
munkáját. A lányom pedig ve-
lem élt a dunakábeles évek 
alatt és végezte el Pesten a ke-
reskedelmi és vendéglátóipari 
főiskolát. Egy évet Franciaor-
szágban töltött el, ahol a har-
madik diplomáját szerezte be, s 
Budapesten szeretne elhelyez-
kedni. A fiam még tanul. Mel-
lesleg a szegedi baráti köröm, 
kapcsolataim megmaradtak a 
négy év alatt. 

Fekete Klára Nyakkendők. Sok kis ruhaüzlet 

• Munkaruhadivatok 

Sovány és telt megrendelések 

Munkahelyi csendéle t . A ruha is teszi. (Fotó: Schmidt Andrea) 
•m 

• Világgazdasági Kutatóintézet 

„ K i h í v Á s o k " 

A Sándorfalvi Ruházati és 
Szakipari Szövetkezetnél, ami-
kor munkaruha készítésre sza-
kosodtak, bizonyára azt gon-
dolták, döntésükkel megmene-
kültek a ruházati szakma divat-
tól és szezontól függő rende-
lési hullámaitól. A biztonság-
érzetet fokozhatta, hogy Svéd-
ország második legnagyobb 
szakcége köttötte itt le a teljes 
kapacitást. A bérmunka jelleg-
nek megfelelően a modelleket 
készen adták, s a megkövetelt 
minőséghez szükséges techni-

kai eszközök beszerzésében is 
folyamatosan közreműködnek. 
A konstrukcióból adódóan e 
tevékenység nem kecsegtet ki-
magasló nyereséggel. A kicsi, 
de a tömegtermeléssel mégis 
összerakodó biztos haszon fo-
lyamatos munkát és jövedel-
met ígért az itt dolgozóknak. 

A valóság nem kíméli az el-
méleteket. Solymossy András, 
a telephelyekkel együtt ma kö-
zel 150 embert foglakoztató 
szövetkezet elnöke, érdeklődé-
sünkre a cég egy nehéz életsza-

kaszáról tudott beszámolni. 
Míg '92-ben 125 ezer munka-
ruhát gyárthattak, addig a ta-
valyi év első hét hónapjában 
csak 18 ezerre kaptak megren-
delést. A kapcsolat, a partneri 
viszony folyamatos volt, csak 
épp a tartalom hiányzott belő-
le. Kiderült, hogy a munkaruha-
piacnak is van divatja. Csak ez 
nem évszakhoz, színekhez, ha-
nem a politikához és a gaz-
daság állapotához kötődik. A 
kormányvál tás és recesszió 
még a jóléti, svéd állam mun-

káltatóit is kivárásra, takaré-
kosságra késztette. Csak azt 
nem lehetett tudni, meddig tart 
ez az állapot. 

Sándorfalván is el kellett 
gondolkodni, hogy a hónapok-
ra munka nélkül maradt dolgo-
zókat fizetetlen szabadságra 
küldjék, új munkát keressen a 
szövetkezet, vagy bízva a jobb 
időkben, fizetett állásidővel 
bekkeljék ki a mélypontot. Az 
első változat azért sem állta ki 
az élet próbáját, mert az előző 
év jó keresete nyomán az em-
berek tömegesen mentek volna 
munkanélküli segélyre. E lehe-
tőséggel szemben ki engedhet-
te volna meg magának, hogy 
hónapokig ne járuljon hozzá a 
családi költségvetéshez. Di-
vattermékekre sem lehetett fel-
készületlenül átállni, a pár tu-
catos, változatos tételek egé-
szen más szervezést, tudást és 
technikai felszereltséget igé-
nyelnek. 

Maradt a megfizetett tétlen-
ség, amennyiben volt miből. A 
veszteséget végül a vagyonnal 
szemben számolták el. Öt 
olyan hónapjuk volt, amikor 
kevesebb pénzt kaptak a ki-
szállított áruért, mint a kifi-
zetett nettóbér. Ma úgy tűnik, 
helyes volt meghozni e kocká-
zatos döntést. Tavaly az utolsó 
öt hónapban helyreál l t az 
egyensúly, 60 ezer munkaruhá-
ra kaptak rendelést. S e tenden-
cia folytatásaként az idén 50-
52 milliós árbevétellel kecseg-
tető, 140 ezer darabos teljesít-
ményre kötelezték el magukat. 
Ehhez az ütemhez a sándor-
falvi, kisteleki és csanyteleki 
mellett a nemrégiben megvásá-
rolt bugaci varroda teljesítmé-
nyére is szükség van. 

T. Sz. I. 

A Kritériumok és teendők 
Magyarország Európai Uniós 
tagságával kapcsolatban cím-
mel napvilágot látott tanul-
mány szerint az integráció éré-
si folyamatot kellene meghatá-
rozó kritériumnak tekinteni. 
AzJönmagukban is kétséges 
mennyiségi mutatók helyett a 
minőségiekre kellene helyezni 
a hangsúlyt, hiszen a piacgaz-
dasági átmenetet, méginkább 
pedig a csatlakozni kívánó or-
szágokban rejlő jövőbeli po-
tenciát ilyen adatokkal lehet 
csak jellemezni. 

A tanulmány emlékeztet ar-
ra, noha korábban nem volt 
gyakorlat, Brüsszel a teljes jo-
gú tagságra pályázó átalakuló 
országokkal szemben feltéte-
leket támasztott. Ezek között 
szerepel az adott országokban 
a demokrácia és a törvényes-
ség megszilárdulása, a piac-
gazdaság kialakítása, illetve a 
maashtrichti-elvek elfogadása. 
Az unió által meghatározott 
kr i tér iumoknak egyelőre 
egyetlen csatlakozni kívánó 
kelet-európai ország sem tud 
megfelelni. Magyarország tel-
jes jogú tagsága is legkorábban 
az ezredfordulóra prognoszti-
zálható. 

A tanulmány megállapítása 
szerint az addig rendelkezésre 
álló idő alatt el kell indítani a 
magyar gazdaság modernizá-
cióját, amely a gazdaságpoliti-
kai prioritások átrendezésével, 
a növekedés újraindításával, és 

M a g y a r o r s z á g n a k 
t u d a t o s í t a n i a k e l l e n e 
a z E u r ó p a i U n i ó v a l , 
h o g y a z I n t e g r á c i ó r a 
való a lkalmasság meg-
í t é l é s e s o r á n n e m a 
p iacgazdaság i no rmák 
s z á m s z e r ű s é g é t , h a -
nem az átalakulási fo -
l y a m a t d i n a m i k á j á t 
k e l l e n e m é r c é n e k t e -
k in t en i - o l v a s h a t ó a 
Világgazdasági Kutató-
intézet „Kihívások" so -
r o z a t b a n m e g j e l e n t 
legutóbbi munká jában . 

a beruházások fellendítésével 
érhető el. Bizonyos feladatok 
megvalósításában, így például 
az ipar rekonstrukciójához, a 
magyar mezőgazdaság közös-
ségi illesztéséhez, élni kellene 
az unió pénzügyi támogatá-
sával. Ezek során következe-
tesen kell képviselni azt az ál-
láspontot, hogy ez a pénzügyi 
segítség nem a szociális újrael-
osztást, hanem a modernizáció 
finanszírozását szolgálja. 

Fontos megállapítása a ta-
nulmánynak, hogy a teljes jogú 
tagságra való felkészülés rend-
kívül alapos munkát igényel, s 
az (gy kialakult elképzeléseket 
egységes nemzeti ál lás-
pontként kell képviselni. Ha a 
terv bármelyik elemében is az 
országon belül nincs egyet-
értés , az a magyar fél tár-
gyalási alkupozícióját rontja. 


